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MAE{TRI BIJUTIERI:

B j ö r n  J ä g e r s t i g
____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Pe lâng` atelierul lui Björn Jägerstig am trecut de zeci
de ori în drum spre vreo conferin]` de pres` la
Ministerul de Externe. În vitrin` puteam admira
câteva exponate, mici sculpturi din aur [i pietre
pre]ioase, deosebit de frumoase, dar f`r` pre], ceea
ce-mi incita curiozitatea: "oare cât o costa o astfel de
bijuterie?". Dincolo de vitrin`, în camera destul de
mic`, se vedea doar un b`rbat cu capul plecat, care
me[terea ceva; fa]a nu i-am v`zut-o pân` nu m-am
hot`rât într-o bun` zi s` sun la u[e ca s` întreb dac`
mi-ar putea transforma o bijuterie. Mi-a deschis un
b`rbat înalt, peste 50 de ani, urmat de un c`]elu[;
vroiam s` transform un scurt`tor de [irag de perle, pe
care nu-l foloseam ca atare, într-un inel, [i acum eram
în "cercetarea pie]ei". Am l`sat s`-mi fac` aceast`
transformare Björn. În drumurile mele spre
conferin]ele de pres` de la Ministerul de Externe am
intrat adesea în atelierul lui Björn, cu care am stat de
vorb` despre subiectul meu preferat: despre bijuterii.
Vi-l prezint [i dumneavoastr`, cititorii mei, pe Björn
care face, cu mult` pasiune, minisculpturi în aur [i
pietre pre]ioase.

Björn Jägerstig în atelierul s`u.
Foto: Octavian Ciupitu / © CR.

Silvia Constantinescu: Doresc s` începem discu]ia
noastr` prin a te ruga s` te prezin]i cititorilor mei. Te
rog s` vorbe[ti despre meseria ta, cum ai început…

Björn Jägerstig: Am 55 de ani [i toat` via]a m-am
ocupat cu crearea de bijuterii. Cum am început? Când
eram în [coala primar` am primit un formular pe care
trebuia s`-l complet`m; era vorba s` alegem în ce
meserie am dori s` facem practic`, sau mai bine zis s`
prob`m dac` ne-ar place o anumit` meserie. Aveam
de ales între 3 meserii. Printre acestea era [i meseria
de aurar, pe care eu am ales-o f`r` s` stau pe gânduri.
Eu aveam note bune la lucru manual [i mi s-a
acceptat cererea. A[a am ajuns s` fac parctic` la
aurarul Cur]ii Regale, Strömdahl, care avea atelierul
la Stureplan, pe strada Birger Jarl 22, mai precis. Asta
se întâmpla în 1960. De atunci am lucrat mai întâi ca
ucenic [i apoi am trecut toate gradele pân` la me[ter.
Înc` de la început am avut [ansa s` fac munc` de
juvaergiu, nu de reparator, c`ci acesta era un atelier
unde se f`ceau proiecte [i se executau bijuterii, [i
astfel eu am avut posibilitatea s` fac bijuterii înc` de
la începutul meseriei. Atelierul la care mi-am început
meseria a intrat în faliment [i cel care era me[ter la
aceast` întreprindere m-a întrebat dac` vreau s`
continui la el [i astfel m-am mutat în Saltsjöbaden,
unde am lucrat aproape 10 ani. Apoi, un alt me[ter,
Rolf Jacobsson, care avea un atelier în Stockholm [i
care lucra pentru al]i giuvaergii din ora[, m-a luat s`
lucrez cu el; câ]iva ani mai târziu [i-a încetat
activitatea, [i eu am preluat  atelierul [i clien]ii lui.
Am lucrat aici 10 ani, am proiectat [i am f`cut bijuteii
pentru alte ateliere. Am [i acas`, în vila mea, un

atelier, unde lucrez [i acum 2-3 zile pe s`pt`mân` [i
care este dotat cu instrumente de mare precizie. În
1985 am intrat în localul unde lucrez [i acum. Sunt
c`s`torit [i am 2 copii, care îns` nu-mi urmeaz`
meseria.

S.C.: Aici pe perete ai tot felul de diplome. Ce
reprezint` acestea?

B.J.: Prima este diploma de ucenic; apoi diploma de
calf`; a treia arat` c` sunt membru al "Asocia]iei
Aurarilor"; ultima este pentru examenul de gemolog
pe care l-am luat în Anglia.

S.C.: Cât timp ia preg`tirea de aurar în Suedia?

B.J.: Timpul necesar pentru a primi dexterit`]ile
necesare acestei meserii [i deci aceste diplome este de
câte 5-6 ani pentru fiecare din primele 2 grade -
ucenic [i calf`; pentru ca s` prime[ti titlul de me[ter
trebuie îns` s` fi lucrat cel pu]in 15 ani, de la
ob]inerea titului de calf`, în atelier propriu.

S.C.: Tu faci sculpturi în aur. Cum ai ajuns la asta?

B.J.: Ceea ce mi-a stârnit interesul pe care deja îl
aveam pentru sculptur` a fost citirea memoriilor lui
Benvenuto Cellini (1500-71, n.r.) [i mai ales când i-
am v`zut "solni]a" f`cut` din aur. Atunci am început
s` experimentez, s` fac sculpturi - miniaturi în aur.
Înc` un impuls l-am primit când o rud` a venit cu o
carte depre o expozi]ie care a avut loc la Londra cu
lucr`rile lui René Lalique (1860-1945, n.r.); am fost
foarte impresionat de munca acestuia [i atunci m-am
hot`rât s` m` dedic acestei munci, s` fac sculpturi-
miniaturi în aur. La început mi-a fost îns` foarte greu
s` realizez propor]iile la scar` a[a de mic` [i atunci
am început s` exersez [i s` sculptez în propor]ii
naturale, în lut, ca s` simt propor]iile. Dup` aceea am
trecut la mic[orarea lor, s` fac minisculpuri, cu
ajutorul unor lupe foarte puternice, care m`reau pân`
aproape de natural. Produsul finit îl fac întotdeauna în
aur, dar mai întâi sculptez în cear`, cu instrumente
extrem de fine - fac un prototip. A[ dori s`-]i
povestesc c` pasiunea mea pentru sculptur` în general
am avut-o înc` din copil`rie. Când eram de 10-11 ani
am avut tuberculoz`; am ajuns la spital, unde am fost
izolat 6 luni; nu aveam nimic de f`cut [i atunci am
început s` sculptez în papier-marché; am f`cut foarte
multe sculpturi pe care le-am vândut surorilor
medicale; am avut o adev`rat` produc]ie de omule]i
din papier-marché. Tot timpul de atunci mi-am dorit
s` revin la sculptur`, s` fac sculpturi, dar din aur.

S.C.: Sunt mul]i bijutieri care fac astfel de
minisculpturi, sau e[ti singurul în Suedia?

B.J.: Exactitatea care se cere pentru a face aceste
minisculpturi nu îndeamn` pe mul]i la aceast` munc`.
În Nord sunt singur, dar pe continent
sunt câ]iva. De curând am fost la un
târg interna]ional de bijuterii în Elve]ia
[i am constatat cu surpriz` [i pl`cere
c` nu suntem mai mul]i de trei care ne
ocup`m de crearea minisculpturilor din
aur [i pietre pre]ioase.

S.C.: Care este atitudintea clien]ilor t`i
fa]` de acest tip de bijuterie? A realiza
astfel de sculpturi înseamn` nu numai
mult` munc`, dar [i materiale - aur [i
pietre pre]ioase. Faci din ini]iativ`
proprie aceste minisculpturi [i dac`
g`se[ti clien]i bine…, sau le faci la
comand`?

B.J.: Bijuteriile mele sunt cu totul
deosebite de ce se face în general, ceea
ce face ca unii clien]i c` fie fascina]i

de ele, altora s` nu le plac` de loc. Dar remarc c`
celor c`rora le-am f`cut bijuterii "tradi]ionale", sunt
din ce în ce mai interesa]i de sculpturile mele. De
curând am terminat o serie de 13 bijuterii, sculpturi -
miniaturi, pe care am numit-o "Sculptura". Aceast`
serie se produce în Finlanda [i deja se vinde în 30 de
magazine de bijuterii în Suedia, care au cump`rat

Björn Jägerstig: Na[terea Afroditei,
 minisculptur` din lapis lazuli, 608 perle de cultur` [i

aur galben [i ro[cat; în`l]imea 19,5 cm.
Foto: Sune Heninsson / © Björn Jägerstig.

seria; sper ca ea s` se vând` în curând în circa 75 de
magazine, anume alese. Speran]a mea este c` aceast`
serie se va vinde [i în Finlanda, Norvegia [i
Danemarca. În acela[i timp fac [i bijuterii pe care le
desenz [i le execut singur la cerere [i atunci pot
ad`uga [i sculpturi, dac` clientul dore[te s` dea
bijuteriei [i un anumit simbol.

S.C.: Materialul preferat de tine este aurul. De ce nu
lucrezi [i în platin` sau argint? Ce importan]` au
pietrele în bijuteriile pe care le proiectezi tu?

B.J.: Eu folosesc în mod deosebit diferite culori de
aur, în special galben [i ro[u; folosesc [i aur alb, dar
în platin` n-am lucrat înc`. Cred c` este vorba [i de
cerere; cei mai mul]i clien]i prefer` aurul galben. Eu
m` orientez întotdeauna ca metalul [i pietrele s` se
potriveasc` cu ceea ce creez. Piatra este subordonat`
compozi]iei.

  

Björn Jägerstig: B`ie]elul cu flautul, desen pentru medalion [i
sculptura executat` dup` desen în aur galben [i roz de 18 K,

cu 8 briliante [i un diamant t`iat în form` de stea.
Foto: P.O. Bejsjön / © Björn Jägerstig.


